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دربارهافزایشقیمتهانمیگیرد
دولت ترامپ از هر مسیری که منافع ایران را نادیده 

بگیرد، خودداری کند

در  بلوچ  استاندار  انتصاب  به  اشاره  دولت  سخنگوی 
سیستان و بلوچستان، اظهار داشت: جامعه با شناسایی تمام 
ظرفیت هایش، بیشتر توان توسعه دارد. فاطمه مهاجرانی 
گفت: واردات بنزین سوپر توسط اشخاص حقوقی دارای 
مجوز از وزارت نفت با قیمت غیریارانه ای به صورت مجزا از 
زیرساخت های توزیع سوخت یارانه ای با رعایت قوانین و 
مقررات مجاز شد. این تصمیم در جلسه بیستم آبان هیات 
وزیران به تصویب رسیده است. این راهکاری برای تامین 
کیفیت برای خودروهای وارداتی و لوکس است.  بنزین با 
کتان ۹۵  مطالبات بخشی از جامعه برای واردات بنزین با ا
بود. این افرد هم در کنار سایر  اقشار جامعه، بخشی از جامعه 
کید  هستند که باید صدای آنها هم شنیده شود. وی افزود: تا
کید شد مازوت سوزی  دولت بر سلامت مردم است. در دولت تا
کم شود که البته قطع برق هم داریم. رئیس جمهور پیگیر رفع 
ناترازی هستند. توافق برای تولید ۳۰ هزارمگاوات برق ایجاد 
شده است. مهاجرانی در خصوص عدم شرکت رئیس جمهور 
در اجلاس کاپ 2۹ اظهار کرد: کشورها متناسب با منافع 
خود در اجلاس ها شرکت می کنند. رئیس جمهور ایران هر 
ساله در مجمع عمومی  سازمان ملل شرکت دارند. سطح 
حضور مقامات کشورها در این اجلاس ها با توجه به سطح 
کشورها، انتخاب  و اهمیت اجلاس و سطح حضور سایر 
می شود. با جمع بندی صورت گرفته خانم انصاری، رئیس 
سازمان محیط زیست در این اجلاس شرکت کردند. سخنگوی 
دولت درباره مواضع اخیر ترامپ در خصوص ایران و احتمال 
کره مستقیم ایران و آمریکا بیان داشت: آزموده را آزمودن  مذا
کثری ترامپ شکست خورد.  خطاست. فشار سیاست حدا
ک عمل ماست. توصیه  نحوه عمل نه گفتار مقامات آمریکا ملا
می کنیم تجربه گذشته را مدنظر قرار دهند. دولت سناریوهای 
مختلف را طراحی کرده و منافع ملی را در هر شرایطی دنبال 
می کند.  پیشنهاد می کنیم دولت ترامپ از هر مسیری که منافع 
ایران را نادیده بگیرد، خودداری کند. ما بر اساس منافع ملی 
و راهبری مقام معظم رهبری و مصوبات شورای عالی امینت 
ملی اقدام می کنیم. مهاجرانی درباره طرح دولت برای اجرای 
کالابرگ الکترونیکی، ابراز کرد: در این زمینه اول زیرساخت ها 
ح کالابرگ الکترونیکی در اسفند ۱۴۰۱  باید تامین شود. طر
ح  ح شد. محدویت منابع و زیرساختی برای این طر مطر
داریم. هدف این طرح تامین معیشت خانواده های کم درآمد 
است. تلاش دولت تامین معیشت این خانواده ها از راه های 
مختلف هست که یکی از این مسیرها، کالابرگ الکترونیکی 
گر لازم باشد، پس از ایجاد زیرساخت های لازم، این  است. ا
ح اجرا می شود. سخنگوی دولت در خصوص راهکارهای  طر
اقتصادی و دیپلماتیک دولت در برابر دولت ترامپ، بیان 
کرد: انتخاب ترامپ به مردم آمریکا مربوط است. کسی که از 
برجام خارج شد، آمریکا بود. ما در توافق ماندیم و آمریکا فشار 
کثری را اعمال کرد تا ایران چهل سالگی خود را نبیند، اما  حدا
با وجود فشار اقتصادی، ایران سربلند بیرون آمد البته به مردم 
فشار آمد. ما مصالح کشور را دنبال می کنیم. در این زمینه با 
رهبری مقام معظم رهبری و تصمیمات شورای عالی امینت 
ملی عمل می کنیم. تمام سناریوهای اقتصادی آماده شده 
است. سخنگوی دولت در ادامه درباره تصمیم دولت برای 
افزایش قیمت بنزین، عنوان کرد: خط قرمز دولت آسیب به 
معیشت خانواده ها به خصوص خانوارهای کم درآمد است. 
افزایش قیمت بنزین در بودجه در نظر گرفته نشده است 
اما در بنزین ناترازی داریم و مصرف بیشتر از تولید است و 
مجبور به واردات هستیم، ولی دولت بدون کار کارشناسی و 
بدون همراهی مردم تصمیمی  درخصوص افزیش قیمت ها 
نمی گیرد. از دغدغه نمایندگان مجلس در این زمینه تشکر 
می کنیم. وی درباره قیمت ارزترجیحی در بودجه، خاطرنشان 
کرد: دولت می تواند از محل صادرات ۱2 میلیارد دلار درآمد 
داشته باشد. دولت مجبور است برای تورم زانبودن تصمیمات 
کارگروه هایی تشکیل دهد تا به معیشت مردم آسیب وارد 
نشود. این کارگروه ها تشکیل شده تا بررسی و تصویب شود که 
خ ارزترجیحی  این درآمد چگونه توزیع شود. در سال آینده نر
منعطف خواهد شد، اما دولت، سیاست تورم زا که رضایت 
کوتاه مدت اما تورم بلندمدت دورقمی  ایجاد می کند را دنبال 
نمی کند. تلاش دولت بر حفظ معیشت مردم و تخصیص ارز به 
کالاهای اساسی و دارو است. مهاجرانی درباره اثرگذاری کاهش 
خ تورم بر معیشت مردم افزود: شیب تورم با آنچه احساس  نر
می شود ممکن است متفاوت باشد. تورم کاهش پیدا نکرده 
ولی شیب تورم از اردیبهشت کاهش یافته است. تورم وجود 
دارد و بر اقشار کم درآمد فشار زیادی وارد می کند. دولت برای 
اقشار آسیب پذیر کمک ویژه می دهد و سبد غذایی آنها را 
تامین می کند. همسان سازی حقوق بازنشستگان دنبال 
گسترش بیمه و بیمه  می شود تا زیرخط فقر قرار نگیرند. 
تکمیلی، بهتر شدن خدمات درمانی و پزشک خانواده نیز 
دنبال می شود. سخنگوی دولت درباره امکان تغییر رویکرد 
دفاعی کشور و اینکه کشور بمب اتمی دارد، بیان داشت: 
که  کشتارجمعی  موضع رسمی  کشور در مورد سلاح های 
سلاح های اتمی  یکی از این سلاح هاست، منع سلاح های 
کشتار جمعی است و ما با ماهیت صلح آمیز انرژی اتمی کار 
که رویکرد ما  داریم و فتوای رهبر انقلاب بر این مبناست 
صلح آمیز است. دکترین هسته ای ایران توسط شورای عالی 
امنیت ملی تعیین می شود و آنجا هم مبتنی بر منع سلاح های 
هسته ای و کشتار جمعی بوده و تمام مقاصد ما صلح آمیز 
هسته ای است و نگاه ما صلح در جهان است. مهاجرانی در 
ادامه درباره انتقادات به حضور مسئولیت گرفتن مخالفان 
دولت در دستگاه های اجرایی، گفت: در دیدگاه علمی  هیچ 
تصمیمی  صددرصد مزیت یا صددرصد عیب نیست. همه 
تصمیمات قسمتی مثبت و قسمتی منفی دارند اما برای به 
حداقل رساندن تبعات منفی تصمیمات، دولت شایستگی را 
مبنای انتخاب همکاران خود قرار داده است؛ آنچه مهم است 
شایسته سالاری است. منصوبان دولت هم موظف هستند 
گفتمان وفاق ملی دولت را پیگیری کنند. توان کارشناسی در 
این دولت بر توان سیاسی رجحان دارد تا مسائل مردم حل 

شود زیرا انتظار مردم حل مسائل آنها توسط دولت است.

با مسائل  ایرانی  جامعه  آرمان ملی- حمید شجاعی: 
مختلفی روبه رو است که از آن جمله می توان به مساله حجاب 
که نیمی  از جامعه یعنی زنان با آن مواجه هستند، اشاره کرد. 
مساله ای که همواره به عنوان یکی از موضوعات قابل بحث در 
جامعه بوده و برخلاف برخی اتفاقات و رویدادها  در حوزه های 
مختلف که با راه حل های متفاوت یا اقداماتی حل و فصل شده 
و راهکارهایی برای آنها دیده شده، هنوز با گذشت بیش از ۴ 
دهه راهکار یا برنامه مشخصی برای مساله حجاب آنطور که 
کمیتی در آن دیده  هم جامعه پذیر باشد و هم رویکردهای حا
شود، مطرح نگردیده است. همین امر نیز موجبات برخوردهای 
متفاوتی را با این امر مهم در جامعه فراهم آورده است. چنانکه 
همواره برخورد قهری و انتظامی  در ساده ترین راه ممکن در 
دهه های مختلف با عناوین متفاوت به کار گرفته شده که از 
قضا هیچکدام نیز آنطور که باید نتوانسته تاثیرگذاری خاصی 
کنش های منفی در  در جامعه داشته باشد و حتی باعث وا
جامعه نیز شده است. از طرفی شکی در این موضوع نیست 
کمیتی که حجاب  که حجاب به عنوان امری شرعی در قالب حا
یکی از آموزه های مهم آن برای زنان است باید در جامعه رعایت 
شود، اما اینکه این مقوله مهم را چگونه جامعه پذیر کنیم که 
جامعه زنان خود با علم و اطلاع به رعایت حجاب روی آورند 
مساله ای که نیاز به کار کارشناسی دارد و در این خصوص 
باید نوعی فرهنگسازی عملی کرد که خود جامعه این مساله 
را از روی میل و علاقه بپذیرد. مساله مهم اینکه حجاب امری 
فرهنگی است که ابعاد اجتماعی دارد و نباید گذاشت برخی 
افراد و جریانات سویه های سیاسی و... به آن بدهند و در این 
میان ماهی خود را صید کنند. آنچه که مسلم است به قرائت 
بسیاری از کارشناسان مساله حجاب و مواجهه با بدحجابی 
و بدپوششی رویکردی فرهنگی، ایجابی و اقناعی می طلبد 
کنون تلاش  و دستگاه های عریض و طویل فرهنگی باید تا
می کردند تا با فرهنگسازی درست مساله عفاف و حجاب را در 
کنون نیز جدای از برخوردهای بازدارنده  جامعه نهادینه کنند. ا
باید نوعی فرهنگسازی با رویکرد ایجابی در جامعه صورت 
پذیرد تا از طرفی برخوردهای سلبی و قهری موجبات نارضایتی 
بیشتر مردم را فراهم نکند و از طرف دیگر نیز با گفتمان سازنده 
و فرهنگی با جامعه شرایط بهتری در ترویج فرهنگ عفاف و 
حجاب رقم بخورد. البته در همین راستا قانون عفاف و حجاب 
که مدت ها میان دستگاه های مختلف در رفت و آمد بود، به 
دولت رسیده و طبق روال معمول دولت پزشکیان باید آن را 
ابلاغ کند. با این حال پزشکیان و دولتمردانش می دانند که 
کنش جامعه و از دست  این اقدام چاره کار نیست و صرفا باعث وا
رفتن بخشی از پایگاه رای و سرمایه اجتماعی دولت خواهد شد. 
لذا به نظر می رسد که بحث مساله حجاب باید با دقت بیشتری 
از سوی دولت در نوعی همگرایی و وفاق با سایر دستگاه ها 
کنش منفی به  بررسی شده و طوری ابلاغ شود که جامعه نیز وا

این مساله نداشته باشد.

    اقدام جنجالی 
روزگذشته بود که خبری در رسانه های رسمی  و مجازی منتشر 
شد که بسیار مورد بحث قرار گرفت. خبر این بود که »کلینیک 
ترک بی حجابی در تهران با هدف درمان علمی  و روانشناختی 

بی حجابی ویژه نسل نوجوان، جوان و بانوان افتتاح خواهد 
شد«! خبری که موجبات تعجب بسیاری را برانگیخت؛ اما 
واقعیت دارد. مهری طالبی دارستانی، رئیس اداره زنان و خانواده 
ستاد امر به معروف استان تهران که مبدع این طرح بوده، بیان 
کرد: »بر اساس مراجعات مکرر صورت پذیرفته به ستاد امر به 
معروف و نهی از منکر استان تهران از سوی خانواده ها و بانوان و 
دختران تهرانی مبنی بر وجود فشار های محیطی و سایر عوامل 
که منجر به اجبار انتخاب پوشش خارج از حدود حجاب شرعی 
شده که پس از بررسی های تخصصی و جلسات کارشناسی 
به عمل آمده تصمیم بر آن شد که اولین کلینیک تخصصی 
مشاوره و حمایت از بازگشت به حجاب با عنوان »کلینیک ترک 
بی حجابی« در تهران راه اندازی شود.« در نقد این اظهاراتی که 
به نظر می رسد بدون شناخت از جامعه ایران گفته شده نکات 
چندی پدید آید که در ادامه به آنها می پردازیم. نخست؛ در 
شرایطی که به واسطه وضعیت حساس داخلی و منطقه ای 
که لزوم اتحاد و انسجام ملی و پیش روی بر مبنای وفاق ملی 
ح  رئیس جمهور محترم بیش از پیش احساس می شود طر
کنش در جامعه می شود  چنین مسائلی که صرفا باعث بروز وا
و به تشنجات و دوقطبی ها دامن می زند از چه رو است؟ هنوز 
مسائلی که سبب ساز ایجاد بحران در کشور در سال ۱۴۰۱ بود 
فراموش نشده است و بیان چنین اظهاراتی بیش از راهکار 
مفید همچون بنزین بر آتش عمل می کند. دوم اینکه؛ کلمات 
بار معنایی خاص خود را دارند و زمانی که صحبت از راه اندازی 
»کلینیک« ترک بی حجابی می شود یعنی به صورت پیش فرض 
بخشی از جامعه که به دلایل مختلف حجاب کامل ندارند را 
بیمار فرض کردیم  و برچسب بیمارپنداری به آنها زده ایم که 
تجربه ثابت کرده این نوع برخورد و رفتار عواقب خوشایندی 
ندارد و جز ضرر و زیان آورده دیگری نخواهد داشت. کاش رئیس 
اداره زنان و خانواده ستاد امر به معروف به پیامدهای اظهارات 
خود در جامعه نیز توجه می نمود که چه بازخوردهایی دریافت 
می کند. شاید از نظر برخی این مساله بعد اجتماعی داشته باشد؛ 

گر کنترل و مدیریت نشود و باعث  اما برخی اظهارات و اقدامات ا
کنش هایی در جامعه گردد ابعاد دیگری پیدا می کند که  بروز وا
جز هزینه چیزی در بر نخواهد داشت. نکته جالب اینجا است 
ح  کنش برانگیزی را مطر که برخی افراد که چنین اظهارات وا
می کنند توجهی به نگاه علما و مراجع نیز ندارند. چه اینکه اخیرا 
آیت ا... مکارم شیرازی در دیدار با رئیس جمهور و هیأت همراه 
گفت: »حل مسأله حجاب به صورت اجباری نه عملی است و نه 
صحیح؛ بلکه باید به صورت تدریجی و گام به گام اقدام شود.«  قدر 
مسلم هر چه با اقناع گری و برخورد سالم و به دور از برچسب زنی 
با جامعه در خصوص حجاب برخورد شود ثمرات مفید تری 

خواهد داشت. 

   نباید به مردم انگ زد
یک فعال سیاسی اصلاح طلب در خصوص اظهاراتی مبنی 
بر ایجاد کلینیک ترک بی حجابی اظهار داشت: آنچه گفته 
شده با روال سابق که برخورد قهری و انتظامی  در قبال حجاب 
بوده تفاوت چندانی ندارد و فقط می خواهند سر و شکل 
استانداردتری به آن بدهند و نام دیگری مثل کلینیک ترک 
بی حجابی به آن بدهند. اشرف بروجردی به »آرمان ملی« 
گفت: چون اصل نوع برخورد در این مساله غلط و آسیب رسان 
کنش  گر چنین برخوردی صورت بگیرد جامعه قطعا وا است و ا
نشان خواهد داد. هر چقدر بخواهند با اسامی  مختلف این نوع 
رویکرد را پیش ببرند نه تنها شکست خواهند خورد بلکه تاثیری 
هم نخواهد داشت. وی افرود: این حرف اشتباهی است که به 
مردم انگ عدم تعادل شخصیت بدهند و آنها را بیمار ببینند. 
اینگونه نیست و همه  در زندگی و رفتار خود آزاد هستند  و این 
کنش های خشن در جامعه  نوع برخوردها نتیجه ای جز بروز وا
نخواهد  داشت. عضو مجمع زنان اصلاح طلب بیان کرد: آزادی 
یک اصل  است  و قرار نیست کسی برای مردم خط و نشان بکشد. 
هرگونه برخوردی سلبی با جامعه باعث بروز مقاومت هایی در 
جامعه خواهد شد. نباید نسبت به باورهای مردم بی توجه بود. 

3سیـاسـت سال هفتم
شماره   1970

چهار شنبه 
1403 .08 .23
11  جمادی الاول     1446/    13   نوامبر  2024

a r m a n m e l i . i r

گــــزارش

ذره بین

ستاد امر به معروف: کلینیک ترک بی حجابی راه اندازی می شود

حل مساله حجاب؛ فرهنگی و اقناعی یا قهری و انتظامی؟
   اشرف بروجردی در گفت وگو با »آرمان ملی«: نباید به مردم انگ عدم تعادل شخصیت زد

آرمان ملی- مطهره شفیعی: دارایی مسئولان از جمله 
موضوعات مورد توجه اقشار مختلف جامعه است؛ به ویژه 
در شرایط کنونی که بخشی از مردم کشورمان با مشکلات 
اقتصادی و تورم دست و پنجه نرم می کنند. سال هاست که 
شایعات زیادی درباره ثروت روحانیون سنتی ابتدای انقلاب 
که دارای مناصب مهمی در سال های پس از انقلاب شدند، 
« درباره دارایی مرحوم  مطرح می شود که اظهارات »پالیزدار

آیت ا... یزدی از آن جمله است. 

   ادعای عجیب پالیزدار
، عضو هیات تحقیق و تفحص مجلس  عباس پالیزدار
هفتم از قوه قضائیه در ۱۴ اردیبهشت ۱۳87 طی سخنانی 
در دانشگاه بوعلی سینا همدان طیف وسیعی از مسئولان 
ارشد کشور را متهم به فساد کرد که یکی از آنها آیت ا... محمد 
« و در نهایت به  یزدی بود که منجر به دستگیری »پالیزدار
« مدعی شده  محکومیت ۱۰ ساله اش منجر شد. »پالیزدار
است: »اندازه پرونده فساد مرحوم آیت ا... محمدیزدی 
به اندازه قد من بود. همچنین پسر محمد یزدی ۳ هزار 
هکتار از اراضی جنگل های شمال را برای خود برداشته 
بود. خانواده یزدی کارخانه لاستیک دنا را برای خودشان 
برداشتند و هیچگاه پولش را هم ندادند. آنها کل کارخانه 
گفتند در بورس  کشیدند، بعد  لاستیک دنا را یکجا بالا 
گفت وگو اظهارکرد: »آقای  فروختیم!« او در ادامه این 
یزدی هم آمد طلب حلالیت کرد. چه زمانی؟ وقتی من در 
بیمارستان بودم. ایشان هم در بیمارستان بستری بود. 

پسرش را فرستاد، گفت: »ایشان را حلال کن.«

   پاسخ فرزند آیت ا... یزدی 
 مجید یزدی، فرزند آیت ا... یزدی، با اشاره به مصاحبه  
عباس پالیزدار که در بخشی از آن به ماجرای لاستیک دنا 
و درآمدهای آیت ا... یزدی منتشر شده، بیان داشت: 
»دشمن تلاش می کند کسانی که بازوی رهبر معظم انقلاب 
هستند را بزنند تا اطرافیان و منتسبین رهبری را مورد هجمه 

قرار می دهد.« وی افزود: سال 87 آقای عباس پالیزدار در 
دانشگاه همدان علیه تعدادی از مسئولان نظام مطالبی 
ح کرد و یکی از اتهاماتی که به آیت ا... یزدی زد این بود  مطر
که کارخانه لاستیک دنا متعلق به وی است. معاون سابق 
اجتماعی و پیشگیری از وقوع جرم دادگستری استان قم 
ضمن بیان زندگینامه آیت ا... یزدی، گفت: آیت ا... یزدی 
در خانواده فقیری در اصفهان به دنیا آمد و پدر وی روحانی 
بسیار ساده و از قشر مستضعف اصفهان بود و آیت ا... 
یزدی در اصفهان در نهایت فقر زندگی کرد و بعد به قم آمد 
و با شهریه طلبگی و هدیه منبر زندگی کرد و اواخر حکومت 
پهلوی که بیشتر در زندان یا تبعید بود خانواده وی در 
، ما را با نان و چای  فقر بیشتری زندگی کرد. وی افزود: مادر
شیرین بزرگ کرد و گاهی مجبور می شد برای در امان ماندن 
از گرما ما را داخل حوض آب قرار دهد، ما در سال های قبل 
از پیروزی انقلاب چند سال یکبار شهر محل سکونت را تغییر 
می دادیم و شرایط بسیار سختی را تجربه و در نهایت فقر و 

تنگ دستی زندگی کردیم. 

   دروغ ها درباره ثروت هاشمی 
یکی دیگر از روحانیون که نقش مهمی در پیروزی انقلاب 
و پس از آن داشت، آیت ا... هاشمی رفسنجانی بود.  سال ها 
ایشان و فرزندان شان را متهم به فساد اقتصادی کردند، اما 
در نهایت نتوانستند پرونده تخلف اقتصادی برای آیت ا... 
هاشمی تعریف و ارائه کنند. محسن هاشمی، پسر ارشد 
آیت ا... درباره وضعیت دارایی پدرش می گوید: ایشان پسته 
کار نبودند، ایشان از  ۱۴ سالگی برای تحصیل در علوم دینی 
به قم رفتند، پدر ایشان در روستا زندگی می کردند و با معارف 
اسلامی آشنا بودند و ایشان را تشویق کردند که برای تحصیل 
به قم بروند. می شود گفت یک بخشی در حد یک پنجم 
روستای کوچکی که به بهرمان معروف بود، پدر ایشان در 
اختیار داشتند و آن زمان هنوز آنقدر رسم نبود که پسته زیاد 
کاشته شود و پسته کاری کم کم از همان تاریخ رواج یافت... 
پسته کاری، کار سختی نیست ولی صبوری می خواهد. به هر 

صورت چون اسم پسته آوردید و همیشه شایعه پسته روی 
گرچه ایشان در قم تحصیل  خانواده ما بوده، باید بگویم ا
، برادر بزرگ تر ایشان در  می کردند، ولی بعد از فوت پدر
رفسنجان پسته کاری را ادامه دادند. بعد از فوت پدرشان، 
یک ارثی هم به ایشان رسیده بود. اما بعد از انقلاب هم، 
گر شما به  ایشان فعالیت پسته کاری نداشتند. وی افزود: ا
خانه موزه توجه کنید طبقه پایین و بالا دارد، ایشان خودش 
در طبقه بالا زندگی می کرد و طبقه پایین برای مهمانان 
است، شما می بینید که در طبقه پایین مبل ها و فرش های 
خوب و امکانات خوبی دارد و بالا می بینید که فرش ها کهنه 
و امکانات قدیمی دارد در حالی که بقیه بیرونی شان زیلو 
است و درونشان مستراح فرنگی و فرش و... دارند، مجموعا 

ایشان یک زندگی معتدلی داشتند.
 

   آیت ا... جنتی ساده زیست 
آیت ا... جنتی هم ساده زیست است. احمد جنتی در 
دهه ۳۰، به قم مهاجرت کرد و چنانکه پسرش علی روایت 
، خانه ای  کرده، در سال ۱۳۴۴ در خیابان صدوق این شهر
کنون نیز  که هم ا کرد  به بهای ۱۳ هزار تومان خریداری 
متعلق به اوست و آن را - بجز دو اتاق که برای خود نگه 
کن شود- اجاره  داشته تا مواقعی که به قم می رود در آن سا
داده است. علی جنتی روایت می کند که پدرش در آن زمان 
ماهی ۶۰ تومان از مرحوم آیت ا... بروجردی شهریه می گرفته 
و زندگی سختی داشته است. به همین دلیل برای تامین 
 ، هزینه های خانواده اش در ماه های رمضان، محرم و صفر
به روستا های اطراف رفسنجان، آبادان، اهواز و حتی جزیره 
خارک سفر می کرده و به منبر می رفته است. آیت ا... جنتی 
پس از انقلاب و تصدی دبیری شورای نگهبان به تهران آمد 
کن شد. در  و در خانه ای کنار ساختمان شورای نگهبان سا
همین خانه بود که او در اوایل دهه ٦٠ چندسالی با مرحوم 
آیت ا... خزعلی به طور مشترک زندگی می کرد. آیت ا... خزعلی 
بعد ها از آن خانه نقل مکان کرد، اما جنتی همچنان در 

کن است.  همان خانه سا

پرونده آیات هاشمی و جنتی و... سفید است

بازار گرم شایعه ثروت روحانیون ابتدای انقلاب
      فرزند آیت ا... یزدی: لاستیک »دنا« ارتباطی به پدرم ندارد

گزارش »آرمان ملی« از تلاش مقامات دو 
همسایه در توسعه روابط دیپلماتیک 

دغدغههایامنیتیایرانوعراق
بررسیشد

آرمان ملی- احسان اسقایی: ایام کنونی 
روزگار خوبی برای دیپلماسی و دیپلمات هاست. 
وزارت خارجه به وزیری عراقچی توانسته است 
با کشورهای مختلف منطقه وارد گفت وگو شود 
و هدف او البته کاهش تنش در منطقه و ایجاد 
زمینه برای صلح است. مساله هم تنها به جنگ 
اسرائیل و محور مقاومت خلاصه نمی شود. 
ایران با کشورهای همسایه زمینه های زیادی 
برای همکاری دارد و در دیدارهای عراقچی با 
کشورهای مختلف منطقه در  وزرای خارجه 
ارتباط با این مورد و حتی مواردی که موجب 
دل نگرانی های امنیتی دو طرف است، بحث و 
کرات عراقچی در  گفت وگو صورت گرفته است. مذا
کستان و البته عراق رنگ و بوی امنیتی داشت  پا
و طرفین کوشیدند دغدغه های یکدیگر را در این 
کرات در نظر گیرند. ایران و عراق در ارتباط  مذا
با دغدغه های امنیتی ایران نسبت به برخی 
گروهک های تروریستی در منطقه توافقنامه 
کرده اند و در سفر پزشکیان به  امنیتی امضا 
عراق و خصوصا اقلیم کردستان بر اجرای آن 
توافقنامه که بخشی از آن مربوط به دور نگاه 
داشتن گروه های تروریستی از مرزهای ایران 

کید کردند.  است تا
مشاور امنیت ملی عراق در ایران

 طی روزهای گذشته اخباری از سفر مشاور 
امنیت ملی عراق به ایران و دیدار او با مقامات 
مختلف کشورمان هم رسانه ای شد. این سفر و 
دیدار او با مقامات ایرانی را می توان از چند زاویه 
مورد بررسی قرار داد. اول مسائل عمومی مربط 
به توافقنامه های امنیتی که در روزهای گذشته 
رسانه ها نوشتند که شخص مسعود پزشکیان 
رئیس جمهوری اسلامی ایران به صورت جدی 
پیگیر اجرای آن است و مساله بعدی اما مربوط 
به حضور نیروهای آمریکایی در عراق است که 
هم مجلس عراق و هم ایران خواستار خروج آنها 
از عراق هستند و با توجه به در قدرت قرار گرفتن 
ترامپ به نظر می رسد این امکان وجود دارد که 
رئیس جمهور منتخب آمریکا نیز به خاطر کاهش 
هزینه های نظامی آمریکا از خروج از عراق استقبال 
کند. در اینجا ممکن است خلأهایی از منظر 
امنیتی به وجود  آید و برخی گروه های تروریستی 
بخواهند مجددا در عراق فعالیت کنند. از این رو 
همکاری نظامی ایران و عراق می تواند به نفع هر 
دو کشور برای روی کار نیامدن مجدد تروریست ها 
در عراق باشد. موضوع دیگری که احتمالا مورد 
بحث در دیدار مشاور امنیت ملی عراق و مقامات 
نظامی ایران قرارگرفته است، مساله استفاده 
اسرائیل از مسیر هوایی عراق به منظور بمباران در 
ایران است. البته تهران هم از این مسیر به منظور 
پاسخ موشکی به اسرائیل استفاده کرده است اما 
آنچه مورد اعتراض عراقی ها به صورت رسمی قرار 
گرفته ورود هواپیماهای اسرائیلی به عراق است 
که نماینده عراق در سازمان ملل اعتراض رسمی را 
در این ارتباط به شورای امنیت ارسال کرده است. 
تمامی این موارد البته حدس و تحلیل است و 
هنوز روشن نیست که مقامات ایران و عراق در 
مورد کدام یک از این موارد در این سفر به گفت وگو 

پرداخته اند. 
یک تحلیل متفاوت

رسانه ها در مورد دیدار مشاور امنیت ملی عراق 
نوشتند. مشاور امنیت ملی این کشور در سفر 
به تهران با مقامات ایرانی از جمله وزیر خارجه، 
دبیر شورای عالی امنیت ملی و فرمانده سپاه 
پاسداران ایران دیدار و گفت وگو کرد. »فارس« در 
کید کرد: »قاسم الاعرجی«  ارتباط با این دیدارها تا
که در رأس یک هیأت امنیتی به تهران سفر کرده 
کبر احمدیان« دبیر شورای عالی  است، با »علی ا
امنیت ملی دیدار کرد. در این سفر کمیته عالی 
امنیتی جمهوری اسلامی ایران و جمهوری 
عراق به ریاست احمدیان نماینده مقام معظم 
رهبری و دبیر شورای عالی امنیت ملی و همتای 
عراقی قاسم الاعرجی، تشکیل شد و در مورد 
سوءاستفاده رژیم صهیونیستی و آمریکا از فضای 
عراق علیه جمهوری اسلامی ایران در تهاجم 
اخیر این رژیم به ایران گفت وگو شد. در این 
نشست ایران و عراق آخرین توافق امنیتی بین 
دو کشور را مورد بررسی قرار دادند و بر تسریع روند 
اجرای بند های توافق مذکور، به ویژه ممانعت از 
حضور و فعالیت تروریست ها در خارج از مرز های 
کید کردند. دو طرف توافق کردند  غربی ایران تأ
سایر  امنیتی،  توافقنامه  تعمیم  و  تکمیل  با 
تهدیدات مشترک، از جمله تهدیدات نظامی و 
امنیّتی و اقتصادی را نیز پوشش دهند. مشاور 
امنیت ملی عراق درخصوص دیدار با اسماعیل 
قاآنی فرمانده سپاه قدس نیز اظهار کرد: ما بر 
لزوم گسترده نشدن دامنه درگیری در خاورمیانه 
و اهمیت همکاری جامعه جهانی برای دور کردن 
منطقه و جهان از خطرات و پیامدهای جنگ ها 
کید کردیم. البته برخی رسانه ها در این ارتباط  تا
نوشتند که ممکن است سفر مشاور امنیت ملی 
عراق به ایران همراه با پیامی از سوی آمریکایی ها 
در منطقه باشد که به نظر می رسد با توجه به 
اینکه این روزها تحولات قدرت در آمریکا در حال 
انجام است نهایتا این پیغام می تواند در مورد 
احتمال پاسخ تهران به حمله اسرائیل به ایران 
باشد. سوی دیگر ماجرا البته می تواند این باشد 
که با توجه به دست اندازی اسرائیل به آسمان 
عراق برای حمله به ایران، تهران به منظور حفظ 
امنیت خود سامانه های پدافندی خود را در 
اختیار عراق قرار دهد تا هم عراق از آسمان خود 
دفاع کند و هم اینکه دیگر شاهد دست اندازی 

اسرائیل از طریق آسمان عراق به ایران نباشیم. 


